
otevřeli jste již v pořadí pátou výroční zprávu vydanou skautským

střediskem Svatopluk Břeclav. Rádi bychom vám nabídli pohled do činnosti

skautek a skautů v roce 2019 organizovaných v největší české skautské

organizaci Junák – český skaut. Připravili jsme vám například články o tom,

jak funguje skautské hnutí i naše břeclavské skautské středisko. Na dalších

stranách se dozvíte novinky z organizačně nejdůležitější  akce a to

střediskového sněmu, který se koná jednou za tři roky. Přečtěte si také, jak

jsme oslavili 30 let svobody a demokracie u nás. Stejně jako v minulých

zprávách nebudou chybět příspěvky jednotlivých oddílů a kmenů, stejně

jako hospodářské okénko naší sestry hospodářky. 

 

Velkou radost mi dělá dlouhodobý zájem o skauting a fakt, že se kapacitně

pohybujeme na hranici maxima. Na konci roku jsme registrovali 150 členů,

z toho 88 dětí a mládeže. Daří se nám oslovovat i dospělé nováčky.

Zaplněné čekací listiny u jednotlivých oddílů jsou pro nás však výzvou, jak

uspokojit převyšující poptávku a zároveň nabídnout kvalitní skautský

program.

 

Rád bych na těchto řádcích poděkoval především všem skautským sestrám

i bratrům za jejich dobrovolnickou práci, bez které by břeclavský skauting

zkrátka nebyl, za zájem se neustále vzdělávat a posouvat hranice

skautingu k lepšímu. Dobrovolnická práce je  mnohdy náročná,

vyčerpávající, jejíž hlavní odměnou je “jen” dobrý pocit a spokojené

úsměvy na dětských tvářích. Věřte mi však, že investice do výchovy dětí a

formování mladých lidí je jedna z nejlepších a nejsmysluplnějších. Za

podporu dále děkuji všem aktivním rodičům, přátelům jednotlivých oddílů,

jednotlivcům, firmám a v neposlední řadě i institucím, zejména pak Městu

Břeclav a Jihomoravskému kraji za poskytnutí dotací, bez kterých by se

nám skautovalo podstatně složitěji. Děkuji, že pomáháte tvořit lepší svět.

 

V hluboké úctě i obdivu

Štěpán Káňa – Káně, vedoucí střediska

VÝROČNÍ
 ZPRÁVA 2019 

  Středisko SVATOPLUK
bŘECLAV

 

Vážení čtenáři,



Hlavním východiskem skautingu je přesvědčení, že můžeme zanechat svět lepší, než jsme jej poznali. Záleží na

každém z nás, co pro lepší svět udělá. Skauting se snaží z dětí a mladých lidí vychovat dospělé jedince, kteří mají

pevné hodnotové zakotvení, znají své místo ve spole čnosti, dokáží najít uplatnění, které je bude naplňovat, budou

aktivně vstupovat do společenského dění a tím zlepšovat svět. 

 

Fenomén skautingu mladé lidi provází již více než sto let. Jeho celosvětový symbol – lilie – symbolizuje mravní

čistotu a její prostřední list připomíná střelku kompasu ukazující správný směr. Energii, kterou mladí lidé ze

skautování získávají, předávají dál i v dospělosti. Skautský zákon vede skautky a skauty k tomu, aby byli

pravdomluvní, poctiví, prospěšní společnosti, ale také sebevědomí, přátelští a optimističtí. Život podle skautských

zásad klade důraz na morální hodnoty, které často považujeme za základ zdravé společnosti. 

 

Skautská činnost je unikátní. Vychovává, aniž by to holky a kluci postřehli. Učí praktickým dovednostem, lásce k

přírodě a lidem, nelhostejnosti a aktivitě. Nováčkům v oddíle kromě vedoucích pomáhají i zkušenější kamarádi. 

 

 

PÁR VĚT O SKAUTINGU

A Jak jsme pomáhali
tvořit lepší svět my?

Tříkrálovská
sbírka

Český den proti
rakovině

Pomoc proti kůrovci     
 v Krkonoších

UkliĎme svět – ukliďme
Břeclav

Betlémské světlo



STŘEDISKOvý
sněm

Zvolání “Habemus Káněte! (Máme Káněte!)” mohli

náhodní kolemjdoucí zaslechnout večer 18. října z

oken břeclavského Racia. Loňský rok byl totiž pro naše

středisko také rokem volebním, rokem, kdy si

činovníci střediska na další tři roky volí nové vedení.

Onoho večera zasedal sněm, což je nejvyšší orgán

skautského střediska. Volba nového vedení není sice

ne jediný ale nejdůležitější úkol sněmu. Průběh voleb,

ač sám o sobě jistě napínavý, skončil očekávaným

výsledkem, a tím byla výměna na pozici vedoucího

střediska, kdy mou maličkost vystřídal na další

(nejméně) tři roky o generaci mladší Štěpán Káňa –

Káně. 

 

Já sám jsem dostál toho, na čem jsme se se Štěpánem

dohodli již před sněmem, a jeho předchozí pomoc mu

chci vrátit tím, že jsem se nechal zvolit jeho

zástupcem. Pomáhat mu budu se vším, o co mě

požádá, a mezitím dotáhnu do konce dluhy, na které

jsem si v minulém období nenašel čas. Středisko tedy

má nového vedoucího, proběhla generační obměna,

není to žádná revoluce, ale přirozená a plánovaná

evoluce. Já sám děkuji všem za léta naplněná

plnohodnotnou prací pro rozvoj vznešené myšlenky

skautingu a zároveň děkuji sněmu, že mě již zbavil

hlavní odpovědnosti a umožnil mi věnovat se těm,

kteří tím chtě nechtě trpěli, především mé vlastní

rodině. Děkuje také manželka s dcerami. Novému

vedení střediska třikrát hurá a dobrý vítr do plachet.

 

Aleš Slezák – Bohouš

emeritní vedoucí střediska, 

současný zástupce vedoucího střediska 

STATISTIKY 

Benjamínci (5–7 let)

Světlušky (8–10 let)

Vlčata (8–10 let)

Skautky (11–14 let)

Skauti (11–14 let)

Rangers (15–25 let) 

Roveři (15–25 let)

Oldskauti a ostatní

POČET ČLENŮ STŘEDISKA
(ke konci roku)

POČTY JEDNOTLIVÝCH

VĚKOVÝCH KATEGORIÍ 

2018 2019

150

158

 1

26

22

12

25

11

19

34

153

2017

STŘEDISKOVÁ RADA V NOVÉM SLOŽENÍ 
 

VEDOUCÍ STŘEDISKA: Štěpán Káňa – Káně, 

ZÁSTUPCE VEDOUCÍHO: Aleš Slezák – Bohouš, Oldřich Darmovzal – Robin,  HOSPODÁŘKA: Jana Procházková, 

 SPRÁVCE KLUBOVNY: Miroslav Loučka – Kulďas

VEDOUCÍ VJ: Tereza Procházková – Ráca (oddíl V Trávě), Richard Hladký – Kecka (oddíl Plamen), 

Ondřej Šindelář – Šindy (roverský kmen Rozbřesk), Miroslav Loučka – Magnet (oldskauti)

DALŠÍ VOLENÍ ČLENOVÉ: Ema Zezulová, Jiří Musil – Želva
 

REVIZNÍ KOMISE
 

PŘEDSEDA: Lubor Procházka – Hugo Boss, DALŠÍ ČLENOVÉ: Martin Vačkář – Vačky, Jiří Pokorný – Kryšpín

 

150



Skauti a skautky z Břeclavi se v roce 2019 přidali k oslavám 30 let svobody v České

republice a pro obyvatele města i sebe připravili několik vzpomínkových a pietních

aktivit. V parku u pěší zóny kousek u kašny narazili kolemjdoucí na skautský Strom

svobody. Byl ověšený klíči, které postupně přibývaly. Právě svazky klíčů, které ve větru o

sebe cinkají, byly připomínkou tehdejšího symbolu revoluce, kdy lidé na náměstích po

celé republice společně zvonili klíči za svobodu a demokracii. Připojit svůj klíč mohl

kdokoliv a v den výročí byl strom skutečně ověšen desítkami klíčů.

 

V rámci oslav jsme si také položili otázku, co je pro nás svoboda. Pro někoho znamená

možnost volně cestovat, pro jiného rozhodovat se svým srdcem nebo mít práva a

povinnosti, která nám neubližují. Na odpovědi skautských dětí různého věku i dospělých

narazili lidé na pěší zóně mezi nádražím a gymnáziem a také u kostela na náměstí T. G.

Masaryka. Desítky citátů o svobodě byly dočasně namalované na chodnících a

kolemjdoucí se u nich s radostí zastavovali a četli si je. Trvale jsme citáty namalovali na

přístupovou cestu ke skautské klubovně v Šilingrově ulici. Současně jsme natočili video,

které jsme umístili na sociální sítě střediska i oddílů. Odpovědi vybraných skautek a

skautů jsme během schůzek dětí natočili a sestříhali v krátké video, abychom si

jedinečné odpovědi uchovali. Názory dětí i dospělých se tak šířily i mimo město. Video si

zobrazilo více než 4 tisícům uživatelů a téměř 2 tisíce uživatelů si video pustilo. Video je

stále dostupné na facebookové stránce břeclavského střediska.

 

Na skautské klubovně se v neděli 17. listopadu uskutečnilo velké vzpomínkové setkání,

které přiblížilo obnovu skautského hnutí po pádu komunistického režimu. Setkali jsme

se s hlavními aktéry, kteří oživili břeclavský skauting. Jednalo se o druhé takové setkání

se skautskými pamětníky. Po setkání se účastníci přesunuli ke skautskému památníku u

břeclavského zámku, kde vzdali hold všem bojovníkům za svobodu a demokracii.

 

Ema Zezulová – hlavní organizátorka

Oslavili jsme 30 let od sametové revoluce 

a prozradili, 
co pro nás znamená svoboda

barvení klíčů

klíčemi ověšený strom 

sprejování citátů

beseda s pamětníky

co to je svoboda?

městská hra "1989"



oddíl plamen

Už čtyři roky fungují vlčata v samostatné smečce pod

oddílem Plamen. Kluci ve věku od 7 do 11 let se každý

týden scházejí na schůzkách ve třech věkově smíšených

družinách (modrá, zelená a černá šestka). Kromě

týdenních schůzek máme jednou do měsíce společnou

akcí. V lednu jsme tradičně vyrazili na přechod Pálavy, v

květnu jsme jeli do Technického muzea Brno a také na

třídenní velikonoční výpravu. 

 

Tábor, který se uskutečnil v Podhradí nad Dyjí, byl

zaměřen na radost z objevování a zkoumání. Jako

symbolický rámec jsme využili fiktivní příběh vědců, kteří

se vypravili do Amazonie a zkoumali tam dosud

neznámou faunu a flóru. Společně jsem kromě okolní

přírody vyzkoušeli jednoduché fyzikální nebo chemické

pokusy. Na závěr tábora jsme uspořádali velkou vědeckou

konferenci, na které vlčata představila své vědecké

experimenty nebo zlepšováky pro skautskou činnost či

táboření.

 

Nový školní rok jsme zahájili na začátku září a už podruhé

jsme do smečky vzali jen čtyři kluky, i když zájem byl

mnohonásobně větší. Školní rok 2019/2020 jsme nově

zavedli vlčácké stezky, oficiální nástroj Junáka, který

rozvíjí a učí děti hravou a jednoduchou formou. Také

jsme přivítali dva nové rádce. Na podzim jsme si užili již

tradiční přespání na klubovně i podzimní výpravu,

tentokrát jsme vyzkoušeli klubovnu v Mutěnicích. 

                                                                                       Ema Zezulová

První půlrok našeho podnikání vedl bratr Kecka. Programu se

účastnilo kolem 25 členů. Začátkem roku začala zlatokopecká

půlroční hra, která vyvrcholila na táboře, kde proběhlo

claimování pozemků a těžba zlata. Také jsme se zaměřili na

přírodu a pomohli na Pálavě s invazivním borytem, navštívili

Milovickou oboru a také vyrazili pozorovat ptáky k Lednickým

rybníkům. Zúčastnili jsme se také Svojsíkova závodu v počtu 3

hlídek, tentokrát bez postupu do krajského kola. Mezi

vícedenní výpravy patřil víkend rádcovského kurzu v Ostravici

pod Lysou horou, Velká zimní výprava v Janově nad Nisou v

Jizerkách  (přerušení tradice a vycestování mimo Beskydy a

Jeseníky) a Velikonoční výprava do Mrákotína společně s

vlčaty. 

 

Letní tábor proběhl v Podhradí nad Dyjí, kde jsme zároveň

zakončili rádcovský kurz. Náčelník Kecka po táboře vyrazil na

Erasmus do Finska a tak byl  zvolen nový náčelník – Kavka,

který vedl staré vlky na podzim. Nový školní rok byl obohacen

celoroční etapovou hrou Dědictví strejčka Jonatána. Někteří

členové nás opustili, dvě vlčata přišla a  tak s počtem 25 členů

jsme vstoupili do tohoto školního roku. Na Velkou podzimní

výpravu jsme vyrazili do Chřibů a Vánoční výprava proběhla v

Jihlavě, kde jsme navštívili historické podzemí města.

                                                                                               František Prinz

 

web: www.plamen.skauting.cz

 

VŮDCE SV: Richard Hadký – Kecka,

František Prinz - Kavka

 

VŮDKYNĚ VLČAT: Ema Zezulová

ZÁSTUPCE: Karel Sedláček – Řízek

vlčata

staří vlci



oddíl v trávě

Roverský kmen
 rozbřesk

 

Rok 2019 byl pro oddíl V Trávě velmi vydařený. Proběhly oddílové

víkendovky (podzimní ve Veselí na Moravě a jarní v Přerově),

víkendovky světlušek a skautek, tradiční akce s rodiči (přechod Pálavy,

drakiáda, sjíždění Dyje) a nespočet jednodenních výletů a přespání. V

létě jsme byli na čtrnáctidenním táboře v Senoradech s doposud

nejvyšší účastí 32 dětí. Přenesli jsme se do Říše divů, kterou nás

provázela Alenka. Na táboře jsme se soustředili na udržitelné chování,

vyráběly jsme si vlastní mýdla a šampony, kosmetiku nebo například

pytlíky na svačinu. Holky jsou rozděleny do dvou světluškovských

družinek, Sedmikrásek a Pand, a jedné skautské družinky Ješterky. V

každé družince je přibližně 10 holek.  Zase jsme se o trochu rozrostli, už

je nás necelá padesátka. To už je pořádně velká skautská rodina 😊.

                                                                                                       Tereza Procházková 

Začátek skautského roku 2018/2019 byl v Rozbřesku velice pozvolný,

nekonal se totiž rituál (nikdo nový do kmene nepřišel). Proběhly

tradiční akce jako Silvestr na Javořině a sázení stromu na sv. Jiří (tento

rok na Zámeckém náměstí). Na podzim jsme se vydali k Jihlavě na

Koubovu akci. Na začátku zimy jsme se ukázali na Miquiku a na konci

únoru se nám povedlo v rámci výzvy se vykoupat v Dyji. Jaro jsme

využili k puťáku na Šumavě a darování krve. Na konci května jsme se

zúčastnili celorepublikové akce Obrok a školní rok jsme zakončili na

táborech u svých oddílů.

                                                                                                               Ondřej Šindelář 

 

web: www.vtrave.skauting.cz

 

VŮDKYNĚ: Tereza Procházková – Ráca

ZÁSTUPKYNĚ: Klára Helešicová – Králík

Aneta Pavelková – Anýzs

 

 

web: www.rozbresk.skauting.cz

 

VŮDCE: Ondřej Šindelář – Šindy

ZÁSTUPCE: Jiří Musil – Želva

 

 



ZPRÁVA O HOSPODAŘENÍ

ZpraCovala Jana Procházková



VÝROČNÍ
 ZPRÁVA 2019

 

Junák – český skaut, 

středisko Svatopluk Břeclav, z. s.
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Šilingrova 34
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